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La primera fase de
les obres al passeig
barceloní
s’allargaran durant
divuit mesos

La majoria han estat
originades per
avaries als trens,
infraestructures o
bé per sistemes

A gairebé una
incidència per
dia a la xarxa
de rodalies

Tret de
sortida per a
la reforma de
la RamblaNacional

“Vols que Junts continuï
formant part de l’actual
govern de la Generalitat
de Catalunya?”. Aquesta
és la pregunta, aprovada
ahir pels 44 membres de
l’executiva amb una sola
abstenció, que JxCat sot-
metrà telemàticament als
seus 6.465 afiliats amb
dret a vot entre demà a la
mitjanit i divendres a les
cinc de la tarda, que deci-
dirà el futur de la coalició
amb ERC. La formulació,
gairebé calcada al text de
la ponència política apro-
vada al juliol que la preve-
ia, fa unes consideracions
prèvies per recordar com
l’auditoria que el partit ha
fet de l’acord de govern hi
constata “incompliments
d’elements que són cen-
trals”, i que les propostes
fetes als socis per garantir-
ne el compliment “fins al
moment no han estat ac-
ceptades”. Junts, que ha
nomenat una sindicatura
electoral ad hoc formada
per Mònica Sales, Míriam
Nogueras, Damià Calvet i
David Torrents, es donarà
24 hores, fins dissabte a la
tarda, abans de validar els
resultats per si cal respon-
dre a reclamacions, i con-
vocarà després l’executiva
per obrar en conseqüèn-
cia, en un termini que s’ha
imposat que sigui breu.

La concreció de la vota-
ció arriba després d’un úl-
tim intent infructuós el
cap de setmana del secre-
tari general, Jordi Turull,
per assolir un acord amb el
president, Pere Aragonès,
que no hauria aturat la
consulta però hauria per-

mès concórrer-hi amb al-
tres perspectives. “No me
n’he sortit”, lamentava en
una compareixença ahir a
la tarda, ara sense la presi-
denta, Laura Borràs, al
costat, en què va evitar
avançar quin és el sentit
de vot pel qual es decanta
–abans el vol fer públic a la
militància–, si bé va deixar
clar que toca “buscar solu-
cions” i que lluitarà “fins a
a l’últim alè” per la unitat
de l’independentisme.

Turull va explicar fil per
randa les converses del
cap de setmana i les pro-
postes que havia anat mo-
dulant Junts, si bé lamen-
tava que ERC no s’ha mo-
gut en cap moment de les
seves posicions, mentre
que ells han baixat “dos o
tres graons”. Segons ell, ai-
xí, i a fi de “refer totes les
confiances”, en el primer
document que van passar
divendres al vespre hi van
incloure, a més dels tres
punts anunciats en les úl-
times setmanes –unitat
dels partits al Congrés i el
Senat; formació d’una di-
recció estratègica de l’in-
dependentisme sota la
“coordinació tècnica” del
Consell de la República, i
fiscalització i acceptació
de la composició designa-
da per Junts en la taula de
negociació–, hi va afegir la
retirada de la petició que
se sotmetés a una qüestió
de confiança, a canvi, això
sí, que restituís el vicepre-
sident Jordi Puigneró.

Com que la resposta re-
buda va ser que la propos-
ta “no era seriosa” i que no
hi havia “res a parlar”, diu-
menge al matí Turull es va
citar amb Aragonès per
parlar directament en una

conversa, deia ahir, que va
ser “franca i noble”, i en
què tots dos van exposar la
seva posició. Va ser arran
d’això que Junts es va
moure, i al vespre va tra-
metre una nova proposta
on d’entrada ja no figurava
la restitució de Puigneró,
després que ell mateix di-
gués que no volia ser un
obstacle. La proposta, ai-
xí, quedava reduïda de

nou als tres punts inicials,
però amb diverses conces-
sions per part de Junts a fi
de mostrar la “voluntat”
d’assolir un acord. Recla-
maven, així, que l’espai de
direcció estratègica es
reunís abans del 15 de no-
vembre, però cenyint-se
als termes del pacte d’in-
vestidura, on l’únic com-
promís era “buscar transi-
tòriament” la coordinació

amb el Consell per la Repú-
blica mentre aquest es re-
formulava. “No hi ha tute-
latge de res, si algú ho diu
és fals”, subratllava Turull
ahir sobre les acusacions
d’ERC. Pel que fa a la taula
de negociació, ara Junts
oferia que en formessin
part només membres del
govern i dels grups parla-
mentaris, la qual cosa ex-
cloïa la possibilitat que hi
anessin el mateix secreta-
ri general o la diputada al
Congrés Míriam Nogue-
ras, que eren a la llista ini-
cial. En últim terme, el
partit proposava que en la
pròxima reunió de coordi-
nació 4x4 (entre les cúpu-
les al govern i el partit) es
concretessin els mecanis-
mes per “garantir la coor-
dinació del criteri del go-

vern i de cada conselleria”
amb les actuacions dels
grups a les Corts espanyo-
les, i s’activés un grup de
treball per assegurar tal
objectiu. “Hem donat pro-
ves suficients de posar-
nos en la pell de l’altre, de
voler-ho arreglar”, conclo-
ïa Turull, que recordava
que van “proposar, i no
exigir res”, i lamentava la
negativa d’ERC a entrar-hi
a parlar, ni tan sols a fer
cap contraproposta.

El dirigent, en tot cas,
es mostrava convençut
que, en cas que surti el sí a
la consulta, les relacions
entre els socis no estan
tan malmeses per no po-
der recuperar la confian-
ça, per la importància del
que tenen entre mans.
“Ens convé recosir, però

FÓRMULA · JxCat pregunta als afiliats
si volen continuar al govern després de
no haver assolit cap avenç, tot i les
cessions, en l’últim intent de negociació
FUTUR · Turull lamenta que ERC no es
mogui, però no es rendeix per la unitat

Òscar Palau
BARCELONA

En mans de les bases d

“Estic segur que no
es trencarà Junts, i
aquesta és la meva
obsessió. No hi veig
cap risc. No som una
secta ni tenim vocació
de ser-ho”
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Les frases de Jordi Turull

“En tot allò que
sigui unitat de
l’independentisme hi
volem ser, però per
avançar, no per recular
(...) Mai és massa tard si
l’objectiu és noble”

Integrants de l’executiva de Junts, encapçalats per la
presidenta, Laura Borràs, i el secretari general, Jordi Turull,
ahir al matí arribant a la seu ■ EFE / TONI ALBIR
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El final?
L’APUNT ciació exprés només ha servit per debilitar, encara

més, la posició del partit, ja que totes les seves contra-
propostes a la baixa –la composició de la taula de dià-
leg– han topat amb el mur d’una ERC que es veu forta.
La lògica, per tant, ens aboca al trencament. No des-
cartin, però, una tombarella imprevista en l’últim ins-
tant. En això, la política catalana és imbatible.Francesc Espiga

Atenent únicament a la compareixença d’ahir de Jordi
Turull, l’única reflexió possible és que tot el peix
d’aquesta crisi de govern ja està venut. Primer perquè
no s’ha esmenat cap de les qüestions que Junts va
plantejar quan va especular amb la qüestió de con-
fiança. Però és que no només és això. Escoltant ahir el
seu secretari general, un conclou que aquesta nego-

també pressionar alhora”,
reflexionava, per apel·lar
un cop més a la majoria in-
dependentista del 52%:
“Ens necessitem tots, o ho
fem junts, o no ens en sor-
tirem.” En aquest sentit,
assegurava la seva predis-
posició a continuar par-
lant amb ERC “sense re-
trets” tant abans, com du-
rant com després de la
consulta, i trametia un
missatge “d’afecte i esti-
ma” a l’expresidenta del
Parlament Carme Forca-
dell, després que fos escri-
dassada dissabte en la
commemoració de l’1-O.
“Ningú sap què hauria
passat si hagués sortit jo,
també em podien haver
xiulat”, reflexionava, per
fer notar que cal “recon-
nectar” amb la gent i recu-

perar la “comunió” que ha-
vien tingut els grups.

Fonts de la Presidència
van mostrar al vespre el
seu respecte pel procedi-
ment intern de Junts, del
qual esperen una resolu-
ció divendres. En aquest
sentit, confien tenir un go-
vern “sòlid” com més aviat
millor, i recordaven que el
president va mostrar el
seu compromís durant el
debat de política general
amb el compliment de
l’acord de govern i la reso-
lució del conflicte polític.
Ahir mateix, per cert, Ara-
gonès va designar la con-
sellera d’Universitats i Re-
cerca, Gemma Geis, per-
què s’encarregui interina-
ment de les funcions va-
cants de Puigneró a Políti-
ques Digitals i Territori. ■

e Junts
Junts no ha regulat cap cam-
panya interna, i ha donat via
lliure perquè els afiliats es de-
fineixin com i quan vulguin.
Victòria Alsina, amb qui coin-
cideixen els també consellers
Jaume Giró, Lourdes Ciuró i
Violant Cervera, es va fer mili-
tant el cap de setmana i, tot i
que no podrà votar, demana-
rà el sí. A Twitter es mostrava
honorada de representar el
projecte polític de Junts al go-
vern i instava a “arromangar-
se” per “capgirar el moment
complicat” del sobiranisme.
També l’exalcalde de Barcelo-
na i potencial candidat, Xavier
Trias, molt lloat per Turull, es
declarava “estupefacte” i
congelava la seva decisió,
mentre es definia a favor de
quedar-se a l’executiu. En
canvi, Puigneró arribava a la
conclusió que ERC els vol “fo-
ra del govern”, i advocava per
sortir-ne, igual que el diputat
Jaume Alonso-Cuevillas, que
renunciava a ser a la sindica-
tura per fer campanya. Turull
assegura que tothom accep-
tarà el resultat perquè la pre-
gunta s’ha pactat i no veu cap
“risc” d’escissió posterior.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Algunes veus ja
es defineixen

Un cop convocada la con-
sulta interna a Junts, ni el
president Pere Aragonès
ni cap dirigent d’ERC fa-
ran cap més pas per mirar
d’acostar posicions des-
prés de considerar que l’úl-
tima proposta de Junts
“no resol res”, i queden en
espera del que votin els
seus afiliats, tal com, de
fet, els reclamen des de fa
setmanes. “No és que ens
hàgim de posar d’acord
ERC i Junts, que ja tenim
acords; el que ha de passar
és que Junts es posi inter-
nament d’acord”, resumia
ahir la portaveu republica-
na, Marta Vilalta, després
de la permanent del partit,
en què van assistir, com és
habitual, Aragonès i tots
els consellers. Vilalta tro-
ba inacceptable que Junts
“centrifugui” en l’executiu
els debats interns, i afirma
que el problema actual no
rau en els tres punts que
denuncien que no es com-
pleixen del pla de govern.
“Els punts són l’excusa que
ha posat la part de Junts
que treballa des de fa
temps per sortir del go-

vern”, lamentava la repu-
blicana, que posava com a
exemple l’auditoria inter-
na encarregada fa mesos,
la consulta a les bases pac-
tada al juliol i el recent i
“inaudit” anunci al Parla-
ment d’una qüestió de con-
fiança sense ni tan sols ha-
ver-ne avisat el president.
“Que decideixin i així po-
drem parlar dels punts per
reconstruir tot el que faci
falta i refer confiances des
de la lleialtat”, convidava.

ERC “treballa” amb la
voluntat que continuï l’ac-
tual govern, això sí, sem-

pre que sigui “fort i es-
table”, cosa que vol dir que
la relació entre els socis si-
gui “de corresponsabilitat,
respecte i lleialtat”, va sub-
ratllar. En cas contrari, i si
bé evitava valorar-ne cap,
assegurava que ERC està
preparada per a qualsevol
escenari, “també per a un
govern en solitari”. En tot
cas, si Junts decidís conti-
nuar en el govern, el partit
voldria assegurar que no
es repeteixin escenes que
considera fonts d’inestabi-
litat com les dels últims
mesos. “Després de la seva

decisió definitiva, veurem
com continuem”, deia Vi-
lalta, que obria la porta,
per exemple, a una altra
remodelació de l’executiu.

Després d’un cap de set-
mana en què no hi va ha-
ver de fet cap negociació
real, ERC diu que Arago-
nès mantindrà la “mà
allargada” que ja va mos-
trar al Parlament per par-
lar de l’acord de govern,
però en tot cas no es mou-
rà sense tenir la certesa
que Junts continua en
l’executiu i li dona unes
mínimes garanties d’esta-
bilitat. Els republicans, en
aquest sentit, ni tan sols
van considerar l’última
oferta feta a correcuita per
Junts diumenge al vespre,
via WhatsApp, en què es
retirava l’exigència que
Jordi Puigneró fos restituït
com a vicepresident, pel fet
que Junts continua dema-
nant –com ja va fer durant
les negociacions d’investi-
dura, i ara ha repescat– que
el Consell de la República
coordini la taula estratègi-
ca. Això manté allunyada
tota possibilitat d’acord, ja
que ERC té clar que el presi-
dent no s’ha de sotmetre a
la “tutela” de ningú. ■

ERC no farà cap moviment
més i ja espera la consulta

Ò. Palau
BARCELONA

a Vilalta insta Junts a decidir-se i afirma que després, si cal, es pot parlar de “tot
el que faci falta” per refer confiances a Diu que estan a punt per governar sols

Per ERC, l’acte commemora-
tiu de l’1-O, dissabte, organit-
zat pel Consell de la República,
és una prova més que l’ens no
pot liderar la direcció estratè-
gica, veient l’escridassada a
l’expresidenta del Parlament
Carme Forcadell; a la seva se-
cretària general, Marta Rovira,
i fins i tot al president d’Òmni-
um, Xavier Antich. Vilalta ex-
pressava la “decepció i tris-
tesa” pels xiulets, i pels “som-
riures còmplices d’alguns”, en
al·lusió, per exemple, a Laura

La secretària general adjunta d’ERC, Marta Vilalta, la setmana passada, amb el president Pere Aragonès al Parlament ■ ACN

Borràs. “Forcadell ho ha do-
nat tot per la llibertat del nos-
tre país, fins i tot la seva”, etzi-
bava, situant-la d’exemple del
respecte i la transversalitat
que reclama ERC. “Criticar
companys de viatge ens allu-
nya de l’objectiu”, observava.
A més, després que l’expresi-
dent Puigdemont digués que
no cal cap més referèndum,
Vilalta li replicava que és “in-
negable” que per culminar la
república caldrà tornar a pas-
sar per les urnes.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Malestar per l’acte de dissabte
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entre la picabaralla
de la política cata-
lana ressona fins i

tot fora de casa nostra, és
gairebé tradició que un cop
l’any dos expresidents del
govern espanyol –enguany
ho han fet Mariano Rajoy i
Felipe González– es decla-
rin en un acte d’acord en
gairebé tots els temes, so-
bretot en els aspectes ter-
ritorials, i celebrin els bene-
ficis de l’Espanya del cafè
per a tots. Enguany la tro-
bada s’ha fet a La Toja, i en
anys anteriors de la pandè-
mia es va fer a Santander,
entre Aznar i Zapatero, i
fins i tot la Universitat
Complutense va poder or-
ganitzar un cara a cara en-
tre González i Aznar. La
conclusió dels dos “gerros
xinesos” va ser unànime a
l’hora de coincidir que no
calia tocar gairebé res de la
via autonòmica perquè el
País Basc i Catalunya for-
malitzaven gairebé un estat
federal. Uns debats interes-
sants de les anomenades
patums que ho tenen pràc-
ticament tot fet i que noten
que les diferències entre
ells van ser mínimes durant
la seva estada en el govern
espanyol. Molt diferent és
el dia a dia entre Pedro
Sánchez i Feijóo, que apa-
rentment estan com gat i
gos, menys quan es parla
de facilitar una amnistia i el
camí de l’autodeterminació.
Llavors Sánchez i Feijóo es
posen ràpidament d’acord.
La setmana passada era
previst que fos la festa ma-
jor del Parlamentarisme ca-
talà, amb la celebració del
debat de política general, i
va acabar més malament
que no pas va començar.
Un cop més es va recordar
aquella dissortada frase de
l’Aznar que deia: “No cal
que fem res des de Madrid,
perquè entre ells es baralla-
ran.” Mai l’independentisme
havia tingut tants actius al
Congrés i al Senat per po-
der demostrar una certa
acció conjunta davant dels
ulls del PSOE i el PP, un ac-
tiu que queda tapat per una
baralla dels dos partits in-
dependentistes, que lluny
d’aquí, i a hores d’ara, es
fa difícil saber per què es
barallen.

M

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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OPINIÓ

Gerros xinesos
en acció

Lluís
Falgàs

El comitè de l’eurocambra
que investiga l’ús de Pega-
sus a la Unió Europea de-
mana a l’Europol que
“s’impliqui” per fer que els
estats investiguin els ca-
sos d’espionatge.

En una carta dirigida a
la directora executiva de
l’Europol, Catherine De
Bolle, els eurodiputats
subratllen que “hi ha pro-
ves d’actes delictius” i
mostren els seus “dubtes
sobre la capacitat i volun-
tat de les autoritats nacio-
nals d’investigar ràpida-
ment” els casos d’espio-
natge.“Cada dia que passa
s’incrementa el risc que
desapareguin o es des-
trueixin proves. És per
aquest motiu que és de
gran importància que
l’Europol s’hi impliqui sen-
se retard”, indiquen els eu-
rodiputats.

En una carta signada
pel president del comitè,
Jeroen Lenaers, els euro-
diputats assenyalen que

l’espionatge dut a terme
amb Pegasus afecta “els
interessos comuns” de la
Unió Europea i per això
demanen a l’Europol que
insti els estats a investigar
els fets.

L’Europol pot demanar
a les autoritats dels estats
que investiguin uns fets,
però l’elecció final queda

en mans dels estats, que
poden decidir no fer-ho.

El comitè va començar
al juliol les visites als estats
afectats per l’espionatge.
L’inici de les missions als
països va arribar després
que el comitè celebrés di-
verses sessions, l’última,
específicament sobre Is-
rael. Hi van parlar experts

en ciberseguretat i drets
digitals, així com en priva-
desa i protecció de dades.
També hi van participar
representants de les grans
tecnològiques, com ara
Google, Meta o Microsoft, i
d’NSO.

La primera missió euro-
parlamentària es va fer a
Israel, país d’on és l’em-
presa NSO, propietària de
Pegasus. En el calendari hi
ha posteriorment també
visites previstes de la dele-
gació del comitè a Hongria
i Polònia –els governs dels
quals han admès la com-
pra del programari d’es-
pionatge–, així com als Es-
tats Units. De moment, no
hi ha cap visita programa-
da a l’Estat espanyol.

En cas que s’ampliï el
mandat del comitè, que
inicialment és d’un any, es
podria incloure una visita
a l’Estat. Malgrat rebutjar
per ara la missió a Espa-
nya, els coordinadors del
comitè sí que van acordar
dedicar una sessió exclusi-
vament a l’espionatge a
l’Estat espanyol. ■

L’eurocambra vol l’Europol
implicada en el cas Pegasus
a En una carta adreçada a la directora executiva de l’Europol, Catherine De Bolle, els eurodiputats
avisen que “cada dia que passa s’incrementa el risc que desapareguin o es destrueixin proves”

Redacció
BARCELONA

“Hi ha dubtes sobre
la capacitat i la
voluntat de les
autoritats nacionals
d’investigar
ràpidament”
Comitè de l’eurocambra

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

El comitè de l’eurocambra que investiga l’ús de Pegasus es va constituir el juny passat ■ ACN

El Tribunal Suprem deci-
dirà el 16 de novembre si
confirma la condemna
d’un any d’inhabilitació
contra Bernat Solé pel
paper que va tenir com a
alcalde d’Agramunt (Ur-
gell) durant el referèndum
per la independència de
l’1-O.

Exconseller d’Acció Ex-

terior de la Generalitat i
actual delegat del govern a
Lleida, Solé hauria de dei-
xar el càrrec que ocupa si
es confirma la condemna
una vegada se li notifiqui.

La sentència del seu cas
va sortir el mateix dia que
ERC va presentar les llis-
tes al Parlament en què ell
era candidat per la cir-
cumscripció de Lleida i lla-
vors es va haver de retirar i
al seu lloc va entrar l’ex-
consellera Meritxell Ser-
ret.

Solé va recórrer contra
la sentència, tot i que ja ha
manifestat en més d’una
ocasió que no té gaire es-

perança que aquest recurs
prosperi favorablement.

Bernat Solé ha estat el
primer alcalde condem-
nat pel referèndum. El
TSJC va fer servir com una
de les principals proves
per condemnar-lo un re-
portatge en una revista lo-
cal que destacava el paper
que havia tingut l’alcalde
per tirar endavant el refe-
rèndum. Ell sempre ha de-
fensat que el seu paper du-
rant la jornada de l’1-O va
ser el d’estar al costat de la
ciutadania en una “festa
democràtica” i referma
que això mai hauria de ser
considerat delicte. ■

El 16 de novembre se
sabrà si el Suprem
inhabilita Bernat Solé

Redacció
BARCELONA

a El TSJC el va
condemnar pel seu
paper com a alcalde
d’Agramunt l’1-O

L’exalcalde d’Agramunt i exconseller d’Acció Exterior, Bernat
Solé, en una declaració al Palau de la Generalitat ■ O.D.
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